
ZPRAVODAJ OBCE

P E T R O V I C E

Pátek 14. září 1973 odpoledne před slavnostním otevřením kulturního domu. 
Fotografii poskytla Dana Hodečková

ročník 16, číslo 3/2023 (červenec, srpen, září)



Koncem srpna se po přespolním závodu konala i ukázka výcviku psů.
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ZE  ZASEDÁNÍ  ZASTUPITELSTVA  OBCE

17. zasedání Zastupitelstva obce Petrovice dne 20. července 2023
• ZO projednalo a schválilo aktualizovanou verzi Pasportu místních komunikací 

v obci Petrovice zpracovanou projektantem Ing. Vladimírem Musilem.
• ZO projednalo a schválilo Smlouvu o zajištění kulturní akce – loutkového 

představení mezi Městským kulturním střediskem Moravský Krumlov a obcí 
Petrovice. Představení v rámci akce „Malý festival loutky“ se bude konat 
v pátek 1. září v 18 hodin v kulturním domě, spoluúčast obce za představení činí 
1 000 Kč.

• ZO projednalo a schválilo Rozpočtové opatření č. 5/2023.
• ZO projednalo a schválilo Smlouvu o vytvoření díla mezi obcí Petrovice 

a E. Anlaufovou. Předmětem smlouvy je převod oprávnění užít dílo – Barevné 
akvarely krojů pro obec Petrovice. Autorská odměna za postoupené dílo bude 
činit 10 500 Kč.

• Starostka informovala ZO o konání dne otevřených dveří v čistírně odpadních 
vod Petrovice dne 9. srpna od 17 do 19 hodin. Akce se pořádá pro občany obcí 
Petrovice a Lesonice.

• ZO projednalo a schválilo žádost P. J. o prodloužení nájemní smlouvy v obecním 
bytě do 31. 8. 2023.

18. zasedání Zastupitelstva obce Petrovice dne 10. srpna 2023
• ZO projednalo a schválilo Dohodu o vytvoření společného školského obvodu ZŠ 

Vémyslice mezi městysem Vémyslice a obcí Petrovice. Uzavření dohody 
vyžaduje platná legislativa.

• ZO projednalo žádost V. S. a schválilo záměr na prodej části obecního pozemku 
2p. č. 6/1 v k. ú. Petrovice u Moravského Krumlova o výměře cca 20-25 m . Záměr 

bude zveřejněn na úředních deskách po zákonem stanovenou dobu. 
Geometrický plán si nechá zhotovit žadatel na svůj náklad a jeho návrh předloží 
k odsouhlasení zastupitelstvu obce.

• ZO projednalo a schválilo zřízení dvou vkladových účtů s dobou vkladu 1 a 6 
měsíců u České spořitelny a pověřilo starostku a místostarostu jejich zřízením. 
Na vkladový účet s dobou vkladu 6 měsíců bude vloženo 1 000 000 Kč, na 
vkladový účet s dobou vkladu 1 měsíc bude vloženo 500 000 Kč.

• ZO projednalo a schválilo Dohodu o vytvoření společného školského obvodu ZŠ 
Lesonice mezi obcí Lesonice a obcí Petrovice. Uzavření dohody vyžaduje platná 
legislativa.

• ZO vzalo na vědomí prodloužení platnosti dohody o vytvoření pracovní 
příležitosti v rámci VPP do 30. 11. 2023.

• ZO projednalo a schválilo Darovací smlouvu mezi Agro družstvem Petrovice, 
Petrovice 153 a obcí Petrovice. Předmětem smlouvy je finanční dar na opravu 
propustku ve výši 10 000 Kč.

• ZO projednalo a schválilo návrh Smlouvy o zřízení věcného břemene č. ZN-
014330080199/001-GPM mezi obcí Petrovice a EG.D, a.s., Brno. Předmětem 
smlouvy je zřízení věcného břemene v rámci akce „Petrovice – H.: NN přip. kab. 
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příp.“ pro kabelové vedení uložené v obecním pozemku p. č. 1699/2 v k. ú. 
Petrovice u Moravského Krumlova. Jednorázová náhrada činí 2 000 Kč.

• ZO projednalo a schválilo žádost J. Z. o souhlasné stanovisko se sídlem spolku 
pro registraci hudební skupiny Complex na adrese obecního úřadu Petrovice 
č. p. 9.

• ZO vzalo na vědomí odstoupení D. P. od směnné smlouvy mezi obcí Petrovice 
a D. P. schválené usnesením č. 6/Z12-4.5.2023.

19. zasedání Zastupitelstva obce Petrovice dne 24. srpna 2023
• ZO projednalo a schválilo Smlouvu o zřízení věcného břemene č.: ZN-

014330070324/002-GPM mezi obcí Petrovice a EG.D, a.s., Lidická 1873/36 
Brno. Předmětem smlouvy je zřízení věcného břemene pro stavbu „Petrovice – 
M.: NN přip.kab.př.“ za účelem umístění kabelového vedení NN na parcele p. č. 
1699/2 v k. ú. Petrovice u Mor. Krumlova v majetku obce Petrovice. Rozsah 
věcného břemene je vymezen geometrickým plánem č. 492-2619/2023. 
Jednorázová úplata za zřízení věcného břemene se sjednává ve výši 2000 Kč. 

• ZO projednalo návrh investičních záměrů obce v příštím roce. Tento návrh bude 
dopracován na příštím zasedání ZO.

• ZO projednalo a schválilo žádost chasy o povolení konání hodů ve dnech 16. 
a 17. 9. 

• ZO projednalo a schválilo Rozpočtové opatření č. 6/2023.
• ZO vzalo na vědomí informaci starostky o jednání na odboru životního prostředí 

JMK ohledně záměru obce Kadov na řešení likvidace odpadních vod 
a zásobování obyvatel pitnou vodou.

20. zasedání Zastupitelstva obce Petrovice dne 7. září 2023
• ZO projednalo návrh investičních záměrů obce v příštím roce: projekt na 

zateplení budovy MŠ, projekt na nový chodník podél komunikace směr Moravský 
Krumlov, projekt na opravu chodníku v ulici kolem bytovky, projekt na 
rekonstrukci kulturního domu, oprava střechy na doškové chalupě, oprava 
podloží pod cisternou u hřiště, dokončení plánovaných záměrů na doplnění 
vybavení školní kuchyně a kulturního domu, oplocení dětského hřiště u KD, 
doplnění vybavení zásahové jednotky, oprava mostků na mokřadech, projekt na 
fotovoltaiku na obecním úřadě, pořízení 2 radarů pro měření rychlosti.

• ZO projednalo organizaci oslav 50 let kulturního domu ve dnech 28. 9. (beseda 
o lidovém oděvu z Petrovic) a 1. 10. 2023 (odpolední čaje).

• ZO projednalo cenové nabídky na propagační předměty pro potřeby 
a prezentaci obce. ZO schválilo cenovou nabídku firmy Vendy atelier, Moravské 
Budějovice na pořízení 300 ks propisky s potiskem v ceně cca 20 Kč za kus 
včetně DPH.

• ZO projednalo a schválilo projektovou dokumentaci a cenovou nabídku od firmy 
Urbania-jih, s.r.o., Znojmo na umístění 3 ks retardérů na místní komunikaci od 
knihovny ke kulturnímu domu. Cena včetně montáže a DPH činí 40 138 Kč. ZO 
pověřuje starostku zajistit dodání a instalaci do konce letošního roku.

• ZO projednalo a schválilo žádost P. J. a N. B. o souhlas s umístěním stavebního 
záměru novostavby RD na parcele p. č. 2751 podle §96 zákona č. 183/2006 Sb. 
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Obec je vlastníkem sousedních pozemků p. č. 2761, 2961/2 a 2750, vše v k. ú. 
Petrovice u Moravského Krumlova.

• ZO projednalo a schválilo bezplatné vypracování energetické koncepce od 
firmy ARQE, Brno, která zahrnuje možnost posouzení ekonomické návratnosti 
pořízení fotovoltaiky na obecní budovu.

• ZO projednalo informaci starostky o připravované elektronické dražbě 
nemovitosti – garáže na pozemku p.č. 613/10 v k. ú. Petrovice u Moravského 
Krumlova, která proběhne 27. 9. 2023. Odhadní cena nemovitosti je 126 000 Kč, 
vyvolávací cena 84 000 Kč, dražební jistota 42 000 Kč. ZO schválilo účast obce 
na elektronické dražbě uvedené nemovitosti a pověřilo starostku 
a místostarostu účastí na dražbě.

21. zasedání Zastupitelstva obce Petrovice dne 21. září 2023
• ZO projednalo a schválilo Rozpočtové opatření č. 7/2023.
• ZO projednalo návrhovou část Adaptační strategie obce Petrovice na změnu 

klimatu. Zastupitelé navrhují pozvat zhotovitele na společnou schůzku 
k dořešení navržených opatření.

• ZO projednalo a schválilo žádost ČZS Petrovice o konání taneční zábavy 
Vinobraní v sobotu 14. 10. 2023 v kulturním domě.

INFORMACE  OBČANŮM

OBECNÍ ÚŘAD A KNIHOVNA MAJÍ ZATEPLENÉ STROPY

Koncem července provedla firma IP Polná zateplení stropů v budovách obecního 
úřadu a knihovny foukanou minerální vlnou.

Na půdě obecního úřadu nad kancelářemi starostky a účetní byla 
do připraveného roštu z OSB desek se záklopem nafoukána izolační vrstva 
minerální vlny silná 30 cm. Nad chodbou a obřadní síní byla použita foukaná izolace 
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o tloušťce 15 cm do volného prostoru mezi trámy. Akce byla spolufinancována 
dotací JMK ve výši 50 %, celkové náklady byly 205 282 Kč. 

V budově knihovny byla na půdě na strop aplikována foukaná izolace tloušťky 
15 cm za celkovou cenu 16 475 Kč.

ZPRÁVY Z OBCE NAJDETE NA SEZNAMU

Komunikační systém Munipolis, který obec využívá pro zasílání zpráv občanům, 
nedávno představil novinku, kterou je propojení s internetovým portálem Seznam. 
Díky tomu si může každý zobrazit na 
Seznamu lokální zpravodajství ze 
své obce. Pod rubrikami Seznam 
zprávy, Novinky, Sport, Stream, 
Proženy, Garáž a Seznam Médium se 
n a c h á z í  p e r s o n a l i z o v a n é 
zpravodajství, viz výřez z části 
stránky Seznamu níže. 

 
Pokud jste na Seznamu přihlášení 

a máte mailovou adresu od Seznamu 
registovanou na svém profilu 
v Munipolisu, po klinutí na záložku 
Lokální se Vám zobrazí zprávy 
z Petrovic. Pokud je nevidíte, 
můžete si obec Petrovice přidat 
pomocí menu Upravit, Přidat 
lokalitu. Takto lze zobrazit zprávy 
i pro více lokalit.

DISTRIBUCE  STOLNÍCH  KALENDÁŘŮ 

Jaderná elektrárna Dukovany připravila zdarma pro obyvatele 
dvacetikilometrového pásma  stolní kalendář, jehož součástí jsou instrukce pro 
případ mimořádné události. V následující dvou letech 2024 – 25 zdobí stránky 
kalendáře fotografie Jakuba Mertla, který zachytil faunu a flóru v okolí elektrárny. 

Do každého domu byl tento kalendář již doručen. Pokud by ho někdo postrádal, 
nechť se obrátí na obecní úřad v Petrovicích. 

PŘIPRAVUJE SE VÁNOČNÍ KONCERT, VÍTÁNY JSOU VŠECHNY DĚTI

V minulosti se stal neodmyslitelnou součástí vánočních svátků koncert dětí 
a mládeže, které v kostele vystoupily. Covidová doba nedovolovala v této tradici 
pokračovat. Letos však je v plánu vánoční koncertování obnovit. K tomu ale 
potřebujeme vás – děti a mládež (od 5 do 26 let). Pokud rádi zpíváte, případně 
hrajete na hudební nástroj, jsou vám v Petrovicích otevřeny dveře dokořán. Jste to 
právě vy, kdo by zpříjemnil vánoční svátky a udělal dobrý skutek i pro ostatní.

S vedením sboru souhlasila naše nová paní ředitelka mateřské školy Bc. Terezie 
Molíková.
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Pokud máte zájem se zúčastnit, přihlaste se do 15. listopadu na obecním úřadě 
v Petrovicích, tel.: 515 323 123 nebo 724 185 508.

Koncert by se uskutečnil v petrovickém kostele ve čtvrtek 28. prosince 2023 asi 
v 16 hodin. V první části (cca 20 minut) by zazněly písně v podání sboru, druhá část 
(cca 20 minut) by patřila varhanním skladbám, které zahraje p. Lubomír Müller 
z Ostrovačic.

PŘÍPRAVA NA VELIKONOČNÍ POŘAD V DOŠKOVÉ CHALUPĚ

Na jarní měsíce chystáme pro školy velikonoční program, k němuž bychom 
potřebovali vyfouknutá vajíčka. Pokud možno bílé barvy, ale budeme rádi i za hně-
dé skořápky. Uvítáme také Vaše tipy na různé techniky zdobení kraslic. 

Průběžně po celý rok přijímáme půlky ořechových skořápek, ze kterých 
vyrábíme lodičky pro vánoční pořady.

Děkujeme vám za pomoc a veškeré nápady. 

OBĚDY ZE ŠKOLNÍ KUCHYNĚ MŠ PETROVICE

Školní kuchyně vaří obědy pro cizí strávníky, cena je 168 Kč.
Petrovickým seniorům, rodičům na rodičovské dovolené 
a zaměstnancům obce
nabízíme za zvýhodněnou cenu 115 Kč.
Roznos obědů zajišťuje po domluvě obec 
Petrovice zdarma.

Každý týden si můžete nechat zasílat 
jídelníček mailem.

Objednávky a informace na tel.: 515 323 124 nebo na 
mail: kuchynepetroviceumk@seznam.cz
Po domluvě si můžete dohodnout vaření pro soukromé akce. 

LÉKY V ODPADNÍCH VODÁCH

Vodárenská akciová společnost se věnovala 
problematice léčiv v odpadních vodách a kalech. 
Ve dvanácti čistírnách poblíž nemocnic a pečovatelských 
domů sledovali přítoky i odtoky, porovnávali vzorky 
a zaměřili se na medikamenty na nejčastější onemocnění 
naší populace. Z lidského těla se do odpadních vod dostává 
velké množství léčiv. Dobrou zprávou je, že se daří poměrně dobře tyto chemické 
látky odbourávat. Obsah léčiv ve vyčištěné odpadní vodě a kalech není v takových 
koncentracích, že není třeba hovořit o výrazně negativním vlivu na životní 
prostředí a už vůbec ne na lidské zdraví. Dobrou zprávou je, že u některých léčiv 
mají čistírny až 100% účinnost odstranění léčivé látky.

Závěrem je nutno připomenout, že nespotřebované léky nepatří do kanalizace, 
ale zpět do lékárenských zařízení. 

(čerpáno z e-Kapky č. 3/2022, více na www.vodarenska.cz, obrázek www.google.cz)
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ZE  ŽIVOTA  MATEŘSKÉ  ŠKOLY

VE ŠKOLCE ZAČAL NOVÝ ŠKOLNÍ ROK NOVĚ

Nový školní rok 2023/2024 přinesl do naší mateřské školy hned několik změn. 
V první řadě se díky obci povedlo vybudovat krásnou novou zahradní pergolu, která 
je pro nás všechny velkým přínosem. Září bylo letos velmi teplé a slunečné, takže 
děti využily stolky umístněné pod pergolou ke kreslení, tvoření a konstruování ze 
stavebnic. Do školky nastoupilo 9 nových dětí, které měly možnost tu chvíli pobýt 
společně s rodiči a zapojit se s nimi do činností ve třídě i na zahradě. Celkem nás 
navštěvuje 22 dětí, z toho je 11 dívek a 11 chlapců. Předškoláky máme letos čtyři, 
dvě dívky a dva chlapce. S dětmi jsme si v prvních týdnech povídali o zážitcích 
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z prázdnin, o rodině, o školce a tvořili jsme si nová pravidla, abychom se ve třídě 
všichni cítili bezpečně a příjemně. Protože už začal podzim, začali jsme si s dětmi 
povídat o ovoci a zelenině, které na podzim dozrává. Děti si donesly do školky 
plody, které jim vyrostly doma na zahradě, zejména jablka, hrušky, hrozny 
a švestky. Děti všechny plodiny pojmenovávaly, popisovaly jejich barvu, vůni 
a chuť, tvořily s nimi obrázky, naučily se básničky i písničky s tancem. Upekly si 
jablečné taštičky, vytvořily smoothie a uvařily si šípkový čaj. V dalších týdnech nás 
čeká podzimní tvoření s rodiči, na které se moc těšíme. Rodiče nově v letošním 
roce využívají mobilní aplikaci Naše MŠ, díky které mají k dispozici důležité 
informace, plánované akce a fotografie dětí, mohou posílat omluvenky a zprávy 
učitelkám. Doufáme, že aplikace bude dělat radost zaměstnancům i rodičům.

Asi největší změnou v mateřské škole je po 19 letech nová ředitelka. Jmenuji 
se Terezie Molíková, pocházím ze Znojma, kde jsem studovala obor Předškolní 
a mimoškolní pedagogika na GPOA, dále jsem vystudovala bakalářský studijní 
program Učitelství pro mateřské školy a v současnosti pokračuji v magisterském 
programu Předškolní pedagogika na Masarykově univerzitě v Brně. Ve školce se 
mnou pracuje paní učitelka Ilona Vyskotová, která také pochází ze Znojma, paní 
Dana Slámová, která pracuje jako školnice a zároveň jako školní asistentka díky 
projektu OP JAK a paní kuchařky Jana Kyliánová a Jitka Kleiblová. Věřím, že se nám 
bude společně dobře pracovat a děti i rodiče budou školku rádi navštěvovat. 

kolektiv MŠ Petrovice

OKÉNKO  DO  ŠKOLNÍ  KUCHYNĚ

RYBÍ FILÉ V BYLINKOVÉ KRUSTĚ

Pangasius   1250 g   vejce   5 ks
česnek   20 g   olej stolní   100 ml
mouka hladká   100 g   provensálske koření   2 g
sůl   20 g

Filé osolíme, obalíme v mouce a směsi složené z rozšlehaných vajec, 
provensálského koření a soli. Smažíme v oleji dozlatova po obou stranách.

Jako příloha se hodí bramborová kaše, brambory maštěné máslem a zeleninový 
salát.

ZE  ŽIVOTA  ZÁKLADNÍ ŠKOLY

HURÁ DO ŠKOLY!

Do nového školního roku naše lesonická škola vkročila – opět jako dvojtřídní – 
s 21 žáky od 1. do 5. ročníku, z toho jsme slavnostně přivítali 6 prvňáčků.

Na žáky čekala nově vymalovaná II. třída, spousta inovativních učebních 
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Činnostní učení - psaní 
a počítání,1.ročník

Čtení a literární výchova
 - 1.,2.,3. ročník

Magnetická abeceda
 - náslovná hláska, 1.ročník

Hrajeme divadélko - 1. a 2 .ročník

Prvouka - téma Naše škola,
 1., 2. a 3. ročník

Pracovní činnosti 
- Skřítci z přírodnin 1.-5.ročník
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pomůcek k činnostnímu učení, 
učebnic a výukových programů. 
Do pracovního kolektivu přibyla 
nová paní učitelka Mgr. Lenka 
Bognerová a ranní vychovatelka 
Mgr. Drahomíra Klikarová.

Čeká  nás  opět  spous ta 
spo lečné  radostné  práce, 
poznávacích a kulturních akcí. 
Mezi první z nich patřila návštěva 
dopravního hřiště, v ř íjnu 
p ř ip ravu jeme keramickou 
dílničku pro prarodiče s dětmi 
a výlet do vedrovického muzea. 

Každý den si všichni společně 
užíváme příjemnou a pohodovou 
rodinnou atmosféru a věříme, 
že nás bude provázet celým 
školním rokem. 

Kolektiv ZŠ Lesonice

p. uč. Jiráčková

LESONICKÁ ŠKOLNÍ 

NAUČNÁ STEZKA 
Zveme všechny, kteří se chtějí vydat 

na krásnou krátkou vycházku. 

  Na stezce na vás čeká sedm panelů. Začátek je u školy. 
 

Veliké poděkování patří 
panu starostovi Pavlovi Hermanovi 

za instalaci panelů, 
obecnímu úřadu Lesonice za financování nákladů  

a panu Pavlovi Jelínkovi 
za výrobu interaktivních prvků. 

Jsme žáci lesonické školy a stále vymýšlíme 

něco nového a zajímavého. 
    Proto nás zaujala myšlenka obnovit na lesonické stezce    

panely, které už nahlodal zub času. 

                     rok  2023         Odkaz na první školní stezku. 

  Stezku založila paní ředitelka Mácová se svými žáky, 
my jsme na jejich práci navázali, zachovali jsme ideu 

a zároveň přidali nové prvky. 
Jak jsme postupovali? 

     A jaký je výsledek naší tříměsíční práce ve škole? 
Čtěte dál….. 
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Pak nastal čas vyhledávání různých informací, 
 kreslení obrázků, debat nad různými návrhy, 

vkládání materiálů na plakáty, vymýšlely se úkoly, 
které by byly zábavné a zapojily návštěvníky stezky, 

připravovaly se interaktivní prvky. 
           Z počítače se vytvářely QR kódy se zajímavým 

odkazem k tématu. 

     Když jsme návrhy dovedli do konečné podoby, 
 následovala konzultace s vedením a učiteli školy 

a starostou obce. Vše bylo schváleno. 
         Víme, že naše práce určitě není dokonalá, ale nás velmi 

bavila a těšila. 

Potěšilo by nás, kdybyste si stezkou prošli, splnili
 zadané úkoly, zodpověděli otázky, pobavili se 

a odpočinuli si. 

Nejdříve jsme se prošli po stezce, 
zapsali jsme si rozměry tabulí a začali přemýšlet 

a dávat dohromady různé nápady. 

Ve 
  škole jsme se rozdělili do skupin,  

 každá si vybrala svoji tabuli. 
Vytvořili jsme myšlenkovou mapu. 

Našli jsme spojující prvek pro všechna zastavení - 

– celou stezkou návštěvníky provázejí dvě děti, 
Lesoňák a Lesoňačka.                                 

Děti si spolu povídají a přejí si, 
 aby si spolu povídali 

 i všichni kolemjdoucí. 

Zajímavostí je, že děti vytvořila 
s naší pomocí umělá inteligence. 

USKUTEČNĚNÉ  AKCE

ČISTÍRNA ODPADNÍCH VOD OTEVŘENA VEŘEJNOSTI

Na  s t ředu  9 .  s rpna  by l 
připraven den otevřených dveří 
v  petrov ické ČOV.  Zájemci 
z Petrovic a Lesonic si prohlédli 
interiér budovy, seznámili se 
s procesem čištění natečených 
splaškových vod a nahlédli do 
technického zázemí. Děkujeme 
pracovníkům VAS, a. s., divize 
Třebíč, kteří byli od 17 do 19 
hodin přítomni a zodpovídali 
dotazy návštěvníků. 

Každý občan by se měl chovat 
velmi zodpovědně a nepouštět 
do kanalizace odpad, který tam 
nepatří. Uvědomme si, jak taková bezohlednost ztěžuje práci obsluze, poškozuje 
zařízení a zbytečně prodražuje chod čistírny.

Všichni při odchodu obdrželi letáček, který rádi otiskujeme i do našeho 
zpravodaje.
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PODMÍNKY PRO VYPOUŠTĚNÍ ODPADNÍCH VOD DO KANALIZACE

Vypouštění odpadních vod do kanalizace pro veřejnou potřebu je řešeno 
Kanalizačním řádem. Ten stanovuje podmínky, za kterých se producentům 
povoluje vypouštět do kanalizace odpadní vody. Podmínky pro vypouštění byly 
stanoveny proto, aby čistírny odpadních vod (ČOV), do nichž ústí kanalizace, byly 
schopny odpadní vodu vyčistit a neznečisťovalo se životní prostředí.

Do stokové sítě nepatří následující látky:
• Látky radioaktivní, infekční a karcinogenní
• Jedy, žíraviny a výbušniny
• Pesticidy
• Omamné látky, hořlavé látky
• Biologicky nerozložitelné tenzidy
• Organická rozpouštědla
• Ropné látky, silážní šťávy
• Průmyslová a statková hnojiva
• Kejda nebo močůvka z chovu zvířat
• Látky způsobující změnu barvy vody
• Tuky
• Látky, které by mohly způsobit ucpání kanalizační stoky (hygienické vložky, 

tampony, prezervativy, vlhčené ubrousky, hadry, vatové tyčinky, pleny…)
• Pevné odpady včetně kuchyňských, ať ve formě pevné nebo rozmělněné, které 

se dají zneškodňovat tzv. „suchou cestou”

Jak je uvedeno, do kanalizace nepatří řada látek, a s těmito látkami potažmo 
odpady je nutno nakládat dle jejich povahy, a to v režimu platné legislativy. Odpad 
ukládejte roztříděný do kontejnerů, sběrných dvorů  a sběrových míst.

Tuky – velký problém pro kanalizaci
Po ochlazení tuku v kanalizaci vznikají hrudky, které se postupně nabalují 

a zachycují do sebe další příměsi, které pak ucpávají čerpadla v čerpacích 
stanicích na kanalizaci, obalují sondy, které ovládají chod čerpadel a zastavují je. 
Tuky se v kanalizaci částečně rozkládají, vznikají mastné kyseliny a ty zvyšují 
korozi stěn kanálů a potrubí. V extrémních případech vznikne tuková kra a dojde 
k úplnému ucpání kanalizace. Následně musí provozovatel vodohospodářské 
infrastruktury provést čištění kanalizace kombinovanými tlakovými vozy, které 
materiál včetně tuků rozplaví a zachytí a ten je pak odvezen na skládku. Stejně tak 
tuk působí i problémy v samotném procesu čištění na čistírnách odpadních vod a to 
tím, že prochází čistírnou a zhoršuje vlastnosti aktivovaného kalu a následně tedy 
i odtokové parametry odpadní vody.

V případě nakládání s kuchyňskými odpady v domácnostech je rozumné oleje 
a tuky přelít do pevně uzavíratelné PET lahve a odevzdat jako tříděný odpad do 
určených nádob.

Drtiče kuchyňského odpadu:
Kuchyňské odpadky nepatří do kanalizace, je nerozumné lehce oddělitelný 

odpad drtit a směšovat s odpadní vodou, ze které je následně velmi nákladné jeho 
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odstranění na ČOV. Ti, co používají drtiče kuchyňských odpadů a rozmělněné 
odpady splachují do kanalizační sítě, porušují kanalizační řád dle vyhlášky 
č. 428/2001 Sb., kterou se provádí zákon o vodovodech a kanalizacích. Tyto odpady 
podléhají režimu zákona o odpadech. Kompostovatelný kuchyňský odpad je 
zařazen do kategorie komunálního odpadu. Zbytky z kuchyně způsobují ucpání 
kanalizační přípojky, ucpání veřejné kanalizace, zvýšení zápachu a podporují 
množení hlodavců, kteří dobře živení přežívají v kanalizaci.

Pokud již dojde k závažnému ohrožení kvality odpadních vod, je původce 
havárie povinen učinit veškerá opatření k odstranění závady, a to na vlastní 
náklady. Původce havárie je právně odpovědný za znečištění kanalizace, 
za ohrožení chodu ČOV i znečištění mu hrozí sankce.

DISCGOLF

V sobotu 22.7. se uskutečnil již 9. ročník 
Amatérského discgolfového turnaje.

Letos se nás sešlo více než 40 hráčů všech věkových 
kategorií, abychom společně otestovali naše krásné 
a každoročně se vyvíjející hřiště, letos obohacené 
například o upravené závěsné koše. I s těmito výzvami se 
nejlépe poprali borci z naší hlavní kategorie Open, a to 
na prvním místě Libor Havlíček, druhé místo bral Daniel 
Konečný a třetí pozici obsadil Lukáš Logr.

Po vydařeném dni nám večer k tanci a poslechu hrála 
kapala Preceptor.
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DĚTI SI PO ZÁVODU PROHLÉDLY VÝCVIK PSŮ

Spolek SPK Petrovice připravil přespolní běh pro děti a mládež. Akce se koná 
vždy koncem letních prázdnin a ani letos tomu nebylo jinak. V neděli 27. srpna se 
ve 14 hodin na fotbalovém hřišti sešlo 23 dětí ve věku od 2 do 12 let, které poměřily 
své síly s ostatními závodníky. 

Trasa byla značena červenými fáborky, start byl na hřišti, běželo se přes část 
nové IP aleje v oplocence, kolem morušového háje, zadní cestou na mokřady 
a spodní cestou kolem bytového domu a sadu zpět na hřiště. Na soutěžící čekalo 10 
stanovišť, na kterých plnili nejrůznější úkoly (poznávání koření a ovoce, skákání, 
cvrnkání kuliček, poznávání pohádkových bytostí, bludiště v rákosu, střelba ze 
vzduchovky, balancování, pamatování barev, úkoly z knih, trefování cíle vodním 
proudem).

A kdo se v letošním ročníku umístil na stupních vítězů?
 I. kategorie (děti do 3 let) II. kategorie (4 – 6 let)
1.  Krištof Pohajda  Ondřej Vespalec
2. Monika Dvorská  Dominik Vespalec, Viktor Vespalec
3. Matyáš Ondráček Jonáš Bogner, Adam Kolkop

 III. kategorie (7 – 9 let) IV. kategorie (10 – 14 let)
1.  Kristýna Závišková Simona Sovová
2.  Michal Orlíček
3. Emma Solařová, Šimon Machů

Někteří závodníci měli shodný celkový čas, proto se jich na některých místech 
umístilo více. Všichni si zaslouží pochvalu a poděkování za účast v závodu.

Na závěr vyhodnocení bylo uděleno ještě jedno mimořádné ocenění, které 
získala Štěpánka Baštová. Zúčastnila se jako dospělý doprovod malého závodníka 
a jako jediná bravurně zamířila ve střelbě na desítku. Tuto dovednost dozajista 
zúročí i ve svém učitelském povolání, kdy jejímu ostřížímu zraku nic neunikne.

Den pro děti vyhlášením výsledků zdaleka nekončil. V cíli na všechny čekalo 
občerstvení a následoval doprovodný program. Letos se všichni těšili na čtyřnohé 

Rádi bychom zde poděkovali 
našemu Discgolfovému klubu 
Moravský Krumlov a jeho 
členům za zapůjčené vybavení 
na turnaj, našemu vynikajícímu 
šéfkuchaři Robertu Schülerovi, 
firmě Aditeg s.r.o. Vrbovec za 
krásné ceny pro hráče a našemu 
nadějnému vinaři Ondřeji 
Záviškovi za jeho výborné víno. 
A hlavně všem, kteří si přišli 
zahrát nebo se za námi podívat.

Ivo Kylián
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kamarády. Pozvání přijali členové Kynologického klubu z nedaleké Miroslavi. 
Ukázali, jak se pracuje se štěňátky i dospělými pejsky různých ras. Výcvik není 
jednoduchá věc a vyžaduje spoustu hodin tréninku, vytrvalosti a trpělivosti. Psi 
pod vedením svých pánů zvládli všechny úkoly, dokonce jsme v závěru viděli 
i vyhledání osoby, které se psi zakousli do ochranného rukávu.

SPK děkuje Kynologickému klubu za velmi zajímavou ukázku práce se zvířaty. 
Rovněž děkuje všem, kteří se zapojili do organizace závodu – členům SPK, 
dobrovolníkům, členům SDH Petrovice a samozřejmě sponzorům, kteří poskytli 
dary pro děti. Jsou to: Oční optika Kocandová, Ivančice * Aditeg, Vrbovec * 
Autodílna Kovář, Petrovice * truhlářství D-Fortel, Petrovice * M-K studny, Petrovice 
* Myslivecký spolek Petrovice - Lesonice – Kadov * Český zahrádkářský svaz 
Petrovice * Tělovýchovná jednota Petrovice * Voda-topení Bogner, Procházka, 
Petrovice * Hospůdka Větrovec, Petrovice.

LOUTKOVÁ POHÁDKA POTĚŠILA MALÉ I VELKÉ DIVÁKY

Pohádku o Smolíčkovi má rád snad každý. Ztvárnit tento známý příběh malého 
neposedy přijelo Divadlo na cestě 2 v pátek 1. září. Sál našeho kulturního domu 
se hemžil dětmi i dospělými, kteří mají rádi pohádky. Také letos se obec Petrovice 
zapojila do 17. ročníku Malého festivalu Loutky, který tradičně podporuje Nadace 
ČEZ a Jaderná elektrárna Dukovany Skupina ČEZ.

OHLÉDNUTÍ ZA LETOŠNÍM HODOVÁNÍM

Vážení čtenáři a občané Petrovic,
jako každý rok si vám jménem chasy dovoluji sdělit krátké shrnutí letošních 

hodů. 
Celé hody počínaje výběrem vína, přes úklid a veškeré přípravy až po dopíjení, 

proběhly bez větších problémů. Mezi chasou a věříme, že i mezi vámi, návštěvníky, 
panovala dobrá nálada, která byla doprovázena krásným počasím. Snažili jsme se, 
aby byli všichni co nejvíce spokojeni. Byli jsme mile překvapeni účastí již 
zaběhlých zavádějících i velkým množstvím nově příchozích. Myslím, že se nám 
leccos povedlo, ale vím, že byly i věci, které se nepodařily a z kterých jsme se 
ponaučili. 

Tímto bychom příští rok mezi nás chtěli pozvat všechny ty, kteří dosud zavádět 
nebyli a chtějí s námi v této tradici pokračovat. Těšíme se na všechny známé tváře, 
nově příchozí i na ty, kteří si chtěli dát na chvíli od zavádění pauzu a zase se mezi 
nás v příštích letech vrátí. 

Hody jsou krásná dlouholetá tradice, která by se bez tak velké podpory občanů 
a obce samotné nemohla uskutečnit. Děkujeme.

Zvláštní poděkování patří i panu Josefu Reitrovi, který petrovické chase věnoval 
přes 400 rozmarýnů. A to největší poděkování je celé chase a všem, kteří naše 
PETROVICKÉ HODY podpořili svojí účastí nebo se jakkoliv podíleli na jejich 
organizaci a průběhu. 

vaše stárková 
Nikola Kovářová



17

VYÚČTOVÁNÍ HODŮ 2023:

Příjmy
Od chasy …...................................................................... 13 600 Kč
Pohostinství Pavla Větrovce................................................2 000 Kč
Sobota (vybíráno po vesnici a u placu) ............................ 42 890 Kč
Prodej vína …..................................................................... 5 700 Kč 
Vstup zábava ................................................................ 28 238 Kč
Prodej přebytečného alkoholu ........................................ 1 670 Kč 
Vstup neděle .............................................................. 10 410 Kč
Strécovsko-tetkovské hody .....................................................  9 900  Kč
Celkově:                                                                               114 408  Kč 
 

Výdaje
Víno Jezeřany-Maršovice + víno Ondřej Záviška ….............13 500 Kč
Petrovanka ................................................................. 38 000 Kč
Dreams ...................................................................... 22 000 Kč
Pódium pro kapelu Dreams ….......................................... 2 000 Kč
Pití muzikanti ….............................................................. 7 209 Kč
Guláš pro muzikanty …................................................. 1 800 Kč
Pečivo pro muzikanty ..................................................... 420 Kč
Krepák, drátky, mašličky ................................................... 1 647 Kč
Rozmarýny ................................................................... 1 750 Kč
Věnce ........................................................................... 1 500 Kč 
Mše svatá sobota ............................................................ 500 Kč
Mája ................................................................................ 720 Kč
Odvoz na máju ............................................................. 1 500 Kč
poplatek OSA ……………………………………………. ? (do uzávěrky nebyla částka známá)
Celkově:                                                                                92 546 Kč

50 LET KULTURNÍHO DOMU 
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Pozvánku a fotografie ze slavnostního otevření KD 
a udělení ocenění zasloužilým pracovníkům poskytla Dana Hodečková

Titulní strany obecního Zpravodaje nám po celý letošní rok připomínaly 
padesátiny našeho kulturního domu. Budovy, která má v obci své důležité místo a je 
nepostradatelnou součástí obecního dění.  Mnohé akce se konaly v sále Sobotkova 
hostince, ale v Petrovicích velmi chyběla dostatečně velká společenská místnost. 
O stavbě kulturního domu se uvažovalo již v poválečných letech, ale pro nedostatek 
finančních prostředků byl záměr odložen na neurčito. Ke stavbě se přistoupilo 
teprve začátkem 70. let. Naši dědové a otcové „kulturák“ postavili brigádnicky 
z valné většiny dobrovolně povinně.  Této době se říká „doba normalizační“. I to je 
vtisknuto do podoby našeho kulturáku. „Montovaný lýkusák typu Uherčice“ si ve 
stejné době postavili i v nedaleké Rokytné. Náš kulturák ale slouží dodnes a po 
celkové rekonstrukci, výměně oken, zateplení apod. byste mu ten jeho věk skoro 
nehádali. 

Výzva ve Zpravodaji k tomuto výročí se setkala s pozitivní odezvou a tak se nám 
sešel materiál, díky kterému jsme mohli uspořádat výstavu a doplnit obecní archiv. 
Cenné jsou dochované stavební plány, fotografie z průběhu stavby i otevření.  

Paní Dana Hodečková nám do obecního archivu poskytla nejen originální 
pozvánku na slavnostní otevření, ale i na stroji psaný projev tehdejšího předsedy 
MNV p. Vladimíra Hodečka. Je to cenný dokument a doklad doby. 
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Přenesme se v čase a prostoru. V pátek 14. září 1973 se kulturní dům 
slavnostně otevřel veřejnosti. Budova měří na délku 42 m, na šířku zabírá 12 m. 
Do výbavy bylo pořízeno 50 ks stolů, 400 ks židlí, 100 ks popelníků. 

 Z projevu Vladimíra Hodečka: 
Výstavba našeho kulturně společenského zařízení byla zahájena 15. dubna 

1972. Na výstavbě tohoto zařízení se aktivně podílela drtivá většina našich 
občanů, společenské organizace Národní fronty, naše mládež. Velmi dobrá pomoc 
při výstavbě byla poskytována dodavatelskými organizacemi a to: Okresní 
zemědělský stavební podnik v Moravském Krumlově, Okresní stavební podnik 
v Moravském Krumlově a Štěrkovny a pískovny kamenolom Leskoun. Vedle toho je 
nutno se zmínit o pomoci, kterou nám poskytlo Jednotné zemědělské družstvo 
Jaro, zejména svými mechanizačními prostředky. Dále bych chtěl zde zdůraznit, 
že byla poskytnuta velmi účinná pomoc od vedoucích funkcionářů a některých 
pracovníků Okresního národního výboru ve Znojmě. 

Toto kulturně společenské zařízení, které dnes otevíráme, bylo vybudováno 
finančními náklady 533 tisíc korun. Naši občané při výstavbě odpracovali 8210 
brigádnických hodin. Hodnota tohoto díla představuje částku 716 tisíc korun. 

Rada Místního národního výboru v Petrovicích, když hodnotila podíl 
společenských organizací a některých občanů na aktivním podílu při výstavbě, 
rozhodla udělit čestná uznání jako výraz díků za tuto jejich obětavou práci. 

Jsou to tito občané, společenské organizace a podniky:
Vespalec František, Vespalec Jakub, Procházka Josef, Souček Josef, Kovář 

Tomáš, Hegr Bedřich, Vespalec Jaroslav 130, Janda Jan, Hájek Bohumír, Kovář 
František, Kaplan Miroslav, Hodeček Vladimír ml., Fassl Bohuslav. Okresní 
zemědělský stavební podnik M. Krumlov, Okresní stavební podnik M. Krumlov, 
Štěrkovny a pískovny kamenolom Leskoun, Jednotné zemědělské družstvo Jaro, 
Socialistický svaz mládeže Petrovice, Český svaz žen Petrovice. 

Tolik z projevu V. Hodečka při slavnostním otvírání. Vraťme se do současnosti. 
Kulturák stojí půl století. Budova je využívána, a občas se stane, že doslova praská 
ve švech. Kéž nám slouží i nadále. 

Eva Grunová

ŠŤASTNÝCH  PADESÁT

(projev starostky Ireny Záviškové dne 28. září 2023) 

Kdykoli sv. Petr shlédne na Petrovice, může spokojeně pokývnout hlavou: 
„Kostel, patron hasičů, došková chalupa, kulturní dům… - v pořádku, všechno 
na svém místě.“

A tak mi dovolte, vážení hosté, abych vás zde všechny co nejsrdečněji přivítala. 
Našemu stánku kultury je letos 50 let a za ty roky se stal oblíbeným centrem dění! 

Společenské zařízení, jak se psalo v projektové dokumentaci, bylo dostavěno 
v roce 1973. Je až k neuvěření, že od slavnostního otevření a uvedení do provozu 
uplynulo půl století.

Rozlehlá budova rázem našla v obci uplatnění, jedna akce střídá druhou. 
Tou nejdůležitější jsou určitě hody. Hudba zní nejen v tento čas z přístřešku 
na placu, ale také v sále při tanečních zábavách, karnevalu, rodinných oslavách, 
divadelních představeních, a mnohých dalších. Akustiku v sále pravidelně 
prověřuje naše Dechová hudba Petrovanka. Místa je tu dost nejen pro setkávání 
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seniorů a dojemné vystoupení dětí z mateřské školy, ale také pro sportovní 
turnaje, cvičení nebo dětské tvůrčí dílničky.

Pořádají se tu schůze, besedy, přednášky a roce 2018 zde dokonce nocovali 
účastníci koloběžkových závodů.

Část kulturního domu tvoří prostory pohostinství, k přípravě pokrmů slouží plně 
vybavená kuchyně. Od roku 2012 zpříjemňuje malým i velkým pobyt na dětském 
hřišti, které se snažíme doplňovat novými herními prvky.

Petrovický kulturní dům se stal střediskem dění v obci a je na nás, abychom 
objekt udržovali i pro budoucí generace.

Díky dotacím prošla budova roku 2010 částečnou rekonstrukcí – zateplení, vý-
měnu oken, fasádu, nový vytápěcí plynový agregát, úpravu sociálního zařízení a ta-
ké nový betonový povrch na placu včetně chodníku. Snažíme se plánovat další 
a další opravy a zvelebení, což samozřejmě závisí na našich finančních 
možnostech.

Vážíme si úsilí těch, kteří nám toto zařízení v minulosti postavili a oceňujeme 
důmyslné provedení stavby. Značnou výhodou je velký sál bez nosných sloupů, 
které by při pořádání akcí překážely.

V každém případě je náš kulturní dům místem milých setkávání, vyhledávaných 
programů a hezkých vzpomínek. 

Pevně věřím, že takovou pěknou vzpomínku si odnesete z dnešního dne, kdy 
mám tu čest přivítat mezi námi pana dr. Jiřího Mačudu a paní Šárku Kvapilovou.

Pan Mačuda je etnograf Jihomoravského muzea Znojmo, který se zabývá 
lidovými tradicemi, obyčejovým cyklem, tradiční stravou a lidovým oděvem 
našeho regionu.

Paní Šárka Kvapilová je krejčová, jejíž velkým koníčkem je lidový oděv. 
Ve spolupráci s panem Mačudou našila a precizně technicky vypracovala spoustu 
krojů pro oblast Podyjí a Moravskokrumlovsko. 

Děkuji vám všem, kteří jste si udělali čas na oslavu šťastných padesáti let 
našeho kulturního domu, děkuji našim hostům za spoustu zajímavých informací 
a názornou ukázku oblékání kroje, Šimonovi Machů a Terezii Slámové, kteří 
ochotně souhlasili s obléknutím a předvedením kroje. Máme zde i zarámované 
originály maleb petrovických krojů od autorky Evy Anlaufové, které obec pořídila.

Oslavy dnešním dnem nekončí, ale pokračují nedělní taneční zábavou 
„Odpolední čaje“ se skupinou Arcus, která se koná v neděli 1. října od 17 hodin zde 
v sále. Všichni jste srdečně zváni.

ZE  SPORTU
Když dostanu od naší paní starostky email s poptávkou článku do dalšího čísla 

našeho zpravodaje, tak se nestačím divit, jak ten další kvartál zase rychle utekl 
a opět se chystá vydání čtvrtletního obecního Zpravodaje. Jako vždy se pokusím se 
s vámi stručně podělit ve sportovní rubrice s informacemi o životě v našem 
fotbalovém TJ a podělit se o výsledky naší podzimní sezóny 2023 – 24 IV.B tř. OFS 
Znojmo.

V posledním čísle zpravodaje jsem zhodnotil vše, co se týkalo minulého ročníku 
2022-23. Tradičně během prázdnin a dovolených jsme se moc nescházeli, ale jako 
vždy cca 3 týdny před zahájením nové fotbalové sezóny a podzimních zápasů jsme 
již začali s tréninky a přátelskými zápasy. Měli jsme dohodnuté 3 přáteláky, ale 
soupeř z Třebíčska se nám omluvil, že se nedokáží sejít a tudíž nedojedou. 
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Tak jsme odehráli jen 2 utkání s každoročním soupeřem Olbramovicemi B a vyhrálo 
se 2-4 a taky s Hostěradicemi „B“, kde jsme prohráli 2-1.

V neděli 20. 8. jsme nastoupili k prvnímu mistrovskému utkání se Skalicí a zápas 
skončil remízou 1-1, když naši branku dal Jirka Sobotka ml. Další zápas se hrál na 
jediném pískovém hřišti na okrese a možná i v kraji v Tavíkovicích. Tam naši borci 
vyhráli 0-5 a o branky se podělili – kapitán Daniel Koník 2 branky, Šedrla Pavel ml, 
Bauer Pavel a Sobotka Jirka ml. Další tzv. derby zápas na domácí půdě byl proti 
mužstvu z Rybníků. Ten naši vyhráli 2-0 (branky – Šedrla Pavel ml. a Světlík Radek 
ml. z penalty). Další již novodobé derby se hrálo u sousedů v Lesonicích a i přes to, 
že naši borci vstřelili 2 branky, tak utkání skončilo remízou 1-1. Jeden z našich 
hráčů si nešťastně po rohu soupeře srazil hlavou míč do vlastní sítě, ale naštěstí se 
podařilo vyrovnat Pavlu Bauerovi. Na hodovní zápas jsme se všichni moc těšili 
a soupeřem nám bylo mužstvo MK „C“ Polánka. Tradičně došla slušná divácká 
návštěva a taky nám dojel pískat doposud neznámý rozhodčí. Teď se nechci nějak 
vymlouvat a osočovat jeho výkon, ale to co předvedl pomezní rozhodčí z Polánky, 
to tady myslím nemělo obdoby (on snad dříve pracoval u ČSD jako posunovač, 
protože mával s praporkem, jak se mu zlíbilo, a hlavní mu to vše pískal). Za stavu 1-
0 neuznal jasnou regulérní branku našemu rychlonohému Bořkovi a v tom okamžiku 
jsem měl o něj strach. Všichni známe povahu střelce branky a taky, že má do konce 
podzimu podmínku, takže jakýkoliv prohřešek by byl průser. No dopadlo to v klidu 
a hrálo se dál. Následně snad v 90. minutě zahodil rozhodující tutovku opět Bořek 
a hned z protiútoku nám vstřelil vyrovnávací gól na konečných 1-1 náš známý 
a kamarád, co s námi odehrál hodně zápasů, Michal Bogner. V naší kabině i v řadách 
mezi fanoušky zavládlo velké zklamání, ale jak stále tvrdím, že fotbal hrajeme pro 
zábavu a že nejde o život, tak jde přece jen o žízeň a ta se za týden zase udělá…. 
Následnou neděli se hrálo v Bohuticích s výsledkem 2-1 pro domácí. Naši jedinou 
branku vstřelil Radek Světlík st. Dalším zápasem na domácím hřišti byl zápas 
s Branišovicemi. V tomto se nám opět moc střelecky nedařilo a prohráli jsme jej 1-
2, když jedinou naši branku dal Pavel Šedrla ml. Poslední zápas před vydáním 
nového čísla bylo derby na domácím hřišti s Rakšicemi„B“ a ten se nám myslím 
povedl jak herně, tak i výsledkově. Výhra 4-2 (1-1) hovoří za vše. Začátek zápasu se 
nám moc nepovedl a prohrávali jsme 0-1, ale do poločasu ještě vyrovnal po krásné 
křídelní akci Radek Světlík ml. Po přestávce jsme hru docela ovládli a po brankách 
Jirky Sobotky ml., Pavla Šedrly ml. a Radka Světlíka st. jsme šli do vedení na 4-1. 
Do konce zápasu pak snížil Tomáš Janšta. 

Ještě nás čekají 3 zápasy do konce podzimní sezóny, které si rozebereme 
v dalším čísle, kde si zhodnotíme celý podzim. Jinak za mě nelze klukům nic 
vyčítat. Je to zatím jako na houpačce, daří se prostě střídavě. Docela nás letos 
trápí naše neproměňování velkých šancí. Myslím si, že na výkonech se podepisuje 
i naše marodka. V přípravě v Hostěradicích se nám zranila a na celý podzim je 
vyřazena naše loňská opora zadních řad a střelec 7 branek Danek Koník st. 
Následovalo zranění Bořka asi na 2-3 zápasy a teď i Petr Šedrla. Ještě musím 
podotknout, že se nám letos podařilo získat do mužstva syna Radka Světlíka 
a nedávno i našeho nového obyvatele Petrovic Radima Valendu, což si myslím bude 
pro mužstvo posila a taky nám to vylepší náš věkový průměr. 

Chtěl bych zde taky poděkovat firmě OHLA ŽS, a.s. za její každoroční finanční 
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podporu, za kterou jsme si mohli pořídit nové přenosné tréninkové branky 
z lehkého materiálu včetně sítí. Další novinkou pro podzimní zápasy je naše digitál-
ní výsledková tabule, kterou nám finančně pomohla pořídit společnost Asek, s.r.o., 
za což taky moc děkujeme. No a nemohu taky zapomenout poděkovat samozřejmě 
našim hráčům, funkcionářům a všem, co se nám starají o údržbu a chod našeho 
areálu, hlavně pracovníkům obce Petrovice. Díky také patří našim fanouškům a Fan 
klubu, kteří nás tradičně na našich zápasech podporují doma i venku. 

Sportu zdar a fotbalu zvlášť, Olda Sobol

Tabulka IV. B třídy OFS Znojmo ročník 2023/24 po 9 kolech:

pá 17.
 

11.
 

LAMPIONOVÝ PRŮVOD
 

sraz v  17 hodin u hřbitova, průvod obcí,  
v cíli plnění strašidelného úkolu  
občerstvení zajištěno, vstupné dobrovolné

 

pořádá TJ Petrovice

út 5. 12.

 
MIKULÁŠ

 petrovická chasa opět pozvala nebeskou 
návštěvu, aby zavítala k

 

našim dětem

 

chasa
(informace u Nikoly 
Kovářové nebo na OÚ)

st 6. 12.

 

VÁNOČNÍ  TVOŘENÍ

 

16 –

 

18 hodin, sál kulturního domu,

 

vyrábění pro děti i dospělé

 

místní knihovna

čt 21. 12.

 

SETKÁNÍ U VÁNOČNÍHO STROMU

 

tradiční setkání s

 

žáky ZŠ Lesonice u našeho 
stromu vedle autobusové zastávky, 

 

jarmark, občerstvení zajištěno, 
vstupné dobrovolné

ZŠ Lesonice

čt 28. 12. VÁNOČNÍ KONCERT 
kostel Petrovice, vystoupí dětský sbor, 
varhanní skladby v podání Lubomíra Müllera

farnost Petrovice

ZVEME VÁS
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PŘÍSPĚVKY  ČTENÁŘŮ

22.8. MEZINÁRODNÍ DEN DUHOVÝCH DĚTÍ 

I my jedno duhové doma máme.   
Označení „duhové dítě“ poukazuje na potomka, který se narodí jako druhý po 

ztrátě toho prvního v důsledku potratu, narození.
Jsou věci, o kterých se nemluví. Které totiž tolik bolí, že o nich spousta rodičů 

mluvit nechce. Až s odstupem času jsem se rozhodla podělit o náš příběh. I my jsme 
přišli o miminko. A to bohužel dokonce dvakrát.

Dnešní den jsem si vybrala symbolicky, protože náš Matyášek je to nejkrásnější 
a nejhodnější duhové dítě. Asi jsme si na něj opravdu museli počkat. Tento 
příspěvěk ale přidávám z jiného důvodu. Je až neuvěřitelné, kolik je kolem nás 
rodin, které denně přicházejí o svá nenarozená miminka. Je to smutné, bolestivé, 
zasáhne to psychiku, vztahy, srdce. Bohužel se k tomu pojí i jeden takový nešvar. 
Představte si, že jste zrovna o miminko přišli a třeba i poněkolikáté a stále 
posloucháte kolem sebe věty:  „Tak co, kdy bude mimino?“ „Tak máte po svatbě, to 
už seš v tom ne?,“ „Už jsi těhotná, nějak jsi přibrala?“ Moje odpovědi by mohly být 
různé: „Ne, nejsem těhotná, právě jsem o miminko přišla, víš?“ „Včera jsem byla 
na potratu, takže ne, opravdu mimino ještě nečekám.“ Ale já vždy říkala: „Ne, 
ještě ne.“ „Až to přijde, tak to přijde…“  A další podobné výmluvy. Vždy jsem 
potom plakala. 

Prosím tedy všechny ty, co nevědomky mají podobné otázky na jakoukoli ženu. 
Přemýšlejte! Nikdy, ale opravdu nikdy nevíte, co žena zrovna prožívá. Nechte ji, 
ona vám tu radostnou zprávu řekne až bude chtít, moci, až si bude jistá, že je její 
miminko v pořádku. 

Kdo dočetl až sem, děkuji! Můžete můj příběh sdílet, ať se tato rada dostane 
k co nejvíce neznalým lidem. 

Přeji všem maminkám, které ještě na své duhové dítě čekají: neztrácejte 
naději, věřte, nevzdávejte to. Hodně sil. 

     Martina Frimelová

SPRÁVNĚ VIDÍME JEN SRDCEM  

V době nečekaných katastrof a pohrom, ve chvílích beznaděje, v těch 
okamžicích, kdy už člověk ztratil odvahu a sílu k novému začátku, objevily 
se okamžitě podané ruce přátel.

Jejich vstřícnost a účast je tím nejcennějším a nejdojemnějším darem, 
jehož si nikdy nepřestaneme vážit.

Milí spoluobčané Petrovic,
děkujeme Vám všem, kteří jste při nás v těžké době stáli. Vaše porozumění 
je pro nás povzbuzením a posilou.

Jiří a Irena Záviškovi
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PSYCHOLOGIE  PRO  KAŽDÉHO

KDYŽ SE DOBRÝM LIDEM STANOU ZLÉ VĚCI

Zažíváme velmi náročný podzim. Jsou dny, kdy je těžké těšit se z pestrých barev 
přírody v záři paprsků podzimního slunce, když víme, že mnohé pro nás důležité 
věci jsou jinak, než mají být. Musela jsem dokonce přeladit stanici rádia, když 
hlasatel v ranním programu vytrvale celé září jásal nad dalším a dalším dnem 
s letními teplotami a bez deště. Nejsem škarohlíd, ale jako mnoho ostatních cítím, 
že chod světa se vychyluje ze své přirozené rovnováhy.

Neblahým následkem informačního věku je, že víme o pohromách, válkách, 
neštěstí a strádání ve velké části světa. Navíc tušíme, že o ostatních nejsme 
informováni jen proto, že je média nepovažují za významné. Naše psychické 
mechanismy zvládání pracují v posledních letech na plné obrátky, aby nám 
umožnily navzdory novodobým epidemiím, válce na Ukrajině a změnám klimatu, 
běžně fungovat a dokonce tu a tam být i šťastní. Naše pracně udržovaná duševní 
rovnováha se ovšem může zcela zhroutit, pokud jsme konfrontovaní s neštěstím 
v nejbližším okolí. Když se zlé věci stanou lidem, které máme rádi a záleží nám na 
nich, pak je to šok, ve kterém alespoň přechodně začneme pochybovat o smyslu 
lidského snažení. Najednou vidíme, že naše víra v dobro je jen bílou hůlkou 
v naučené slepotě vůči zlu. Od dětství nás formují pohádky a příběhy, kdy dobro 
svádí boj se zlem a nakonec vítězí. Přibližně od předškolního věku víme, co je 
dobré a co dělat nemáme, pokud nechceme slyšet výčitky. Snažíme se tedy vyhýbat 
zlým skutkům s důvěrou, že pak bude vše dobré. Většinou se časem naučíme 
přijmout, že dobro ani zlo nejsou absolutní hodnoty, naučíme se vidět různé 
aspekty situace a chápat důvody, které vedou lidi k tomu či onomu rozhodnutí, aniž 
by bylo možné jednoznačně určit, jestli je dobré nebo špatné. I tak rozlišování na 
dobré a zlé tvoří základní orientační osu našeho hodnotového systému. Naše duše 
prostě takové zjednodušení potřebuje. Stále tak někde hluboko v nás přežívá 
dětské přesvědčení, že když se nijak neproviním, tak bude vše dobré. Dává nám to 
pocit jistoty, bezpečí a moci ovlivňovat náš osud. Jakékoliv neštěstí v podobě 
nemoci, úrazu nebo nehody má pak schopnost během zlomku minuty naši životní 
pohodu zrušit a místo ní nastolit chaos, strach, pocit bezmoci a zoufalství. Někdy 
nás taková situace zasáhne až s nelidskou silou.

Vzpomínám si na příběh velmi zbožné rodiny s mnoha dětmi, kde se otec – 
řemeslník a živitel rodiny – stal jako cyklista obětí nepozornosti řidiče a skončil 
s těžkým zraněním v kómatu. Modlitby rodiny byly vyslyšeny, on se po několika 
měsících probral, ale čekala ho dlouhá cesta k uzdravení, kdy bylo zřejmé, že se 
ani při nejpříznivějším výsledku nebude moct plně vrátit ke své práci. Živitelkou 
rodiny se tak nechtěně stala a zůstala jeho žena. Zatímco se rodině začalo opět 
dařit, on upadal do čím dál těžší deprese. Jeho paní, které jsme v krizovém centru 
pomáhali ustát první hrozné dny po nehodě, ho k nám dovedla s nadějí, že 
dokážeme pomoci i jemu. Během konzultace s párem jsme všichni vnímali a čím dál 
víc sdíleli jeho zoufalství, vztek a beznaděj. Vzhledem k jeho dobré znalosti bible 
jsem ho poprosila, aby převyprávěl příběh o Jóbovi. Jeho verze ve zkratce byla 
o tom, že Bůh vstoupil do sázky s ďáblem, aby mu dokázal neochvějnost víry 



25

zbožného člověka, přestože nebude za svou víru odměňován dobrem. Na Jóba pak 
dolehla velká neštěstí, která ho připravila o majetek, rodinu i zdraví. Jób ve své 
víře vytrval, ale chodili za ním jeho kamarádi, kteří pochybovali. Přinášeli čtyři 
zásadní pochyby. Z jejich pohledu by Jóbovo neštěstí vysvětlovalo, že buď není Bůh 
všemocný, nebo není dobrotivý, nebo není spravedlivý, anebo se Jób přeci jen 
nějak proti Bohu prohřešil. Pánovi v krizovém centru přineslo úlevu poznání, že se 
momentálně ztotožňuje ne s Jóbem v jeho neochvějné víře, ale spíš s jeho přáteli, 
a také že pro své pochyby nachází oporu v Bibli. Tento náhled ho „nepřepnul“ do 
štěstí, ale vrátil mu naději, že je možné najít smysl a útěchu i v málo šťastných 
obdobích života.

Pokud nás nebo naše blízké postihne neštěstí, zkusme odolat iracionální snaze 
naší duše hledat smysl v jeho důvodech, a zaměřme se na možnosti znovu zažít 
pocit smyslu při zvládání následků. Báječným příkladem, jak to lze udělat, je 
obrovská vlna pomoci a podpory pro rodinu po nedávném požáru v Petrovicích. Širší 
rodina, přátelé i sousedé se dle možností zapojili do pomoci. Takto vyjádřená 
solidarita je dobrem, které vyvažuje osudové zlo. Je také aktem dobré vůle, který 
vyvažuje pocit bezmoci. Nejistota, že se špatné věci mohou stát i dobrým lidem, 
vyvažuje jistota, že pak přijde pomoc a podpora. Zážitek podpory okolí je 
významnou, ale bohužel ne jedinou podmínkou pro překonání ztráty 
a znovunalezení jistoty a smyslu. Podobně jako u pána v předchozím příběhu může 
zkušenost velké životní nejistoty a ztráty zesílit přirozenou vývojovou životní krizi. 
Přehodnocení životních cílů a postojů se občas nevyhne nikomu z nás. Krize nejde 
vynechat, přeskočit nebo zkrátit. Pomáhá, když dostaneme prostor pro pochyby 
a nejsme nuceni přijmout hodnocení nikoho jiného. Podporou je důvěra blízkých, 
že jsme schopni krizí projít. Nicméně k náhledu na to, jak se nám věci jeví a dávají 
smysl, si musí dojít každý sám.

Pro všechny zúčastněné může být dobrým zdrojem zvládání humor, který nám 
zprostředkuje odstup a nadhled. Jako příklad jsem si dovolila přeložit anekdotu 
z knihy „Štěstí málokdy přichází samo“ německého neurologa a humoristy Eckarta 
von Hirschhausen:

Muž jde za rozbřesku v husté mlze na led chytat ryby. Chystá se vysekat díru do 
ledu, když uslyší hlas ze shora: „Tady žádné ryby nejsou!“. Muž se podiví, ale řekne 
si, že se mu to jenom zdálo a seká dál díru do ledu. Opět se ozve hlas: „Tady žádné 
ryby nejsou!“. Tentokrát si je jistý, že se mu to jen nezdálo! Tak opatrně pohlédne 
vzhůru a ptá se: „Pane, jsi to ty?“                                      

 „Ne,“ odpoví hlas, „jsem hlasatel zimního stadionu!“
Ke změně našeho prožívání zlých časů může přispět i vědomí, že nejsme první, 

kdo se s krizí konfrontoval. Za stále delších podzimních večerů můžou být kromě 
Hirschausena dobrými společníky knihy Vereny Kastové Krize a tvořivý přístup k ní, 
nebo Harolda S. Kushnera Když se zlé věci stanou dobrým lidem.

Jolana Bucková
psycholožka ze soukromé poradenské praxe v Brně

jolana.buckova@gmx.net
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LÉČIVÁ SÍLA PŘÍRODY

Po kratší přestávce bych ráda potěšila své příznivce bylinek a zdravého 
životního stylu krátkým počtením o léčivé síle naší nádherné přírody.

Kdo chce začít znovu, měl by tak učinit hned, 
neboť jedna překonaná potíž zabrání stovce dalších.

              Konfucius

Jeden rok člověka odpovídá jednomu přírodnímu roku. Žít podle přírody 
znamená žít v souladu s pěti ročními obdobími, podle pěti elementů, podle pěti 
proměnlivých fází. Na jaře, kdy máme více energie a aktivity, připadá element 
dřevo, v létě element oheň, v pozdním létě element země, na podzim je to kov 
a v zimě voda. Konec léta a podzim nám přináší hojnost úrody, její sklizně, 
zpracování a uskladňování. I když se nám obchodní řetězce snaží vnutit a prodat za 
super cenu velké množství dovozového ovoce a zeleniny, ve vlastním zájmu 
bychom si měli uskladnit naše produkty, abychom v zimě vyšli s tím, co máme 
uskladněno a mohli v klidu odpočívat a čerpat novou sílu a energii na nový 
přicházející přírodní rok. Měli bychom spotřebovávat to, co nám vyroste v našem 
kraji, poněvadž je nám to evolučně dané. V pozdním létě ještě sbíráme květy 
měsíčku lékařského, znovu kvete hluchavka bílá a ještě  sbíráme diviznu, ze které 
si vyrábíme sirup. Ten používáme k doslazování čaje malým i starším dětem jako 
prevenci před infekcí průdušek a celých horních cest dýchacích.

Stravovat se v souladu s přírodou znamená jíst to, co nám příroda dává v daném 
ročním období  a jíst to, co odpovídá naší vnitřní přírodě. Naslouchejte přírodě 
kolem nás a přírodě ve vás. Řiďte se svým instinktem a učte se mu naslouchat. 
Jde o správně fungující trávicí aparát. V západním světě má 80 % lidí nesprávně 
fungující trávení. Nejdůležitější orgán tohoto aparátu je slezina. Je to náš střed, 
má ráda teplo. Především na podzim bychom měli upustit od ochlazujících 
potravin. Jak rozeznat ochlazující a teplé potraviny? Všechno, co roste nad zemí 
chladí, co je pod zemí zahřívá. Čím čerstvější tím chladnější, čím upravenější tím 
teplejší, čím zelenější tím chladnější. Náš trávicí aparát má rád čerstvě upravené 
potraviny, čerstvě uvařené z kvalitních zdrojů. Důležitá je kvalitně upravená teplá 
snídaně. Mám na mysli jakoukoli polévku nebo obilnou kaši doplněnou ovocem, 
semínky sezamu, chia a kouskem másla. Proč, o tom si povíme příště. 

Rostliny své nejkvalitnější esence ukládají do kořenů a kořeny do lůna naší 
Matky Země. Kvalitní polévku si neumíme představit bez základní kořenové 
zeleniny, ale k ní můžeme přidat kořen pampelišky, zázvor nebo kořen lopuchu 
nebo cokoli co roste na vaší zahradě nebo ve vašem okolí a osloví vás to. Například 
kořen lopuchu je přímo zázračný. Znáte topinambury? Začínají být znovu 
populární. Slunečnice topinambur je zdravá zelenina, která právě prospívá 
našemu středu, snižuje hladinu cukru a cholesterolu, odvodňuje, působí 
protizánětlivě i protirevmaticky. Obsahuje hodně vlákniny, minerály, vitamíny, 
aminokyseliny atd. Topinambury můžete jíst syrové, ale my potřebujeme stravu 
tepelně upravenou, o tom je celé dnešní povídání. Takže je můžete péct, vařit 
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a ochucovat podle vlastní intuice 
a potřeb každého z nás. Topinambury 
můžete, pokud není krutý mráz, sklízet 
celou zimu. A opět máme naši čerstvou 
zeleninu na stole. Smažte, pečte, vařte 
- čím déle tím lépe, protože pomalou 
dlouhou úpravou získává strava hodně 
energie a o to nám jde. No a dostali jsme 
se až k pomalému vaření. Všechno má 
svůj čas. Přeji dobrou chuť a pevné 
zdraví.

Neexistuje žádná cesta ke štěstí. Cesta je štěstím.    
                Buddha

Zdeňka Bognerová
(obrázek z www.google.cz)

Tak jsem si vám vzpomněl na Zajíce v pytli. Ne že bychom něco takového 
kupovali, ale vzpomněl jsem si konkrétně na Reportáž z maškarního plesu 
národního podniku Špuntana, kde se reportér Miloslav Šimek ptá studenta 
z Ceylonu Suria Maria Martinéze Juaréze Ferdinanda, kolik je mu let. A student 
v podání Jiřího Krampola odpovídá, že mu je 27, ale mohlo mu býti 28. „Ale byl 
jsem rok nemocen, poněvadž kousla mě moucha tse-tse.“ A jak všichni víme 
z přírodopisu (starší generace z přírodozpytu) či biologie, moucha tse-tse přenáší 
prvoka s názvem trypanozoma spavičná a způsobuje tak spavou nemoc.

I v Petrovicích se můžeme cítit, jako by nám bylo o rok méně. 15. září 2022 se 
totiž na věžních hodinách zastavil čas. Nebylo to tím, že by pan děkan nebo pan 
kostelník usnuli na vavřínech, ale to tehdy začala velká rekonstrukce 
elektroinstalace a celého interiéru kostela. Ovšem kvůli chybě v novém 
elektrickém tažení mohl být zprovozněn pouze jeden zvon (před letošními 
Velikonocemi). S firmou, která se specializuje na zvony a věžní hodiny, se podařilo 
vymyslet, jak pomocí matičních hodin a dálkového spínání zprovoznit i další dva 
zvony a roztikat hodinový stroj, aniž bychom kvůli nedostatku drátů museli sekat 
do vymalovaných zdí nebo od hlavního jističe vést další kabeláž v zemi kolem 
kostela. Bylo domluveno i nahrazení starých a poruchových motorů zvonů 
za motory nové. V květnu 2023 mělo na věži všechno šlapat jako švýcarské hodinky. 
Jenže nejspíš v duchu „slibem nezarmoutíš“ dodavatelská firma posouvala termín 
dál a dál a dál. A ještě dál. „Příští týden už to na beton uděláme.“ Ale beton buď 
dostatečně neztvrdl, nebo to byl chyták, protože k pohonu zvonů a hodin není 
betonu třeba. „Moc se omlouváme, teď to nestihneme, ale příští týden už na sto 
procent přijedeme.“ Možná chybělo jedno jediné procento, nevím, možná na sto 
procent přijeli, ale jinam. S firmou mám z dřívějška dobré zkušenosti, co se týče 
odbornosti, práce i ceny, ale termíny jsou její velkou slabinou. Ostatně jako 

AKTUALITY Z ŘÍMSKOKATOLICKÉ FARNOSTI
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u mnohých firem. Trošku jsem počítal se zpožděním, ale tolik?! Když se blížily hody 
(16. září 2023), tak už jsem se drobet nasrdil (naštval s láskou – pozn. překladatele) 
a dal jsem podmínku, že do roka a do dne (od stopnutí času na naší věži) budou 
hodiny ukazovat správný čas a zvony zvonit. No a do roka a týdne, resp. po roce 
a týdnu přesně, vše bylo podle přání. Zvony dostaly nové hnací mechanismy 
(u středně velkého zvonu bylo navíc odstraněno velké převodové kolo, které svým 
vychýlením z osy drhlo o nosnou zvonovou konstrukci, proto sem musel být 
instalován lineární motor, na rozdíl od dalších dvou zvonů, které jsou poháněny 
motory rotačními) a ovládání. Nosníky velkého zvonu budou ještě potřebovat zásah 
tesaře, aby došlo k zajištění stability stěžejních trámů držících zvon ve své 
kolébce. Co se týká hodin, starý hodinový stroj zůstal zcela vyřazen z provozu a byl 
nahrazen středovou hodinovou převodovkou. Z té vycházejí původní tyče spojené 
kardany do ručiček jednotlivých ciferníků. Co ještě není hotové, je odbíjení času. 
Mám ovšem slíbeno, že do letošních Vánoc – podtrhuji „do letošních“, bude i toto 
zprovozněno a hodiny budou (kromě doby nočního klidu) odbíjet čas. Takže 
i sluchem budeme moci vnímat vzácnost času, který ustavičně ubíhá, i když my 
v Petrovicích se stále můžeme cítit o rok a týden mladší. Cena za odbíjení (které 
u nás nefunguje už mnohé roky) je dle vypracované nabídky necelých 20 tisíc 
korun, zatímco obnova provozu tří našich hudebních nástrojů o jednom tónu 
a rozpohybování ukazatele času „ulevilo“ farní kase o 184.646 Kč (do této částky 
není zahrnutý materiál a přípravné práce, které proběhly v dubnu). Ještěže štědří 
farníci do této pokladny neustále dolévají. Mám radost, ačkoli někteří měli času 
stále dost, že se tento téměř husarský kousek podařil. Zvony zvoní a hodiny 
hodinují a my opět mládneme k věčnosti.

A protože hodiny na věži ukazují také čas blížící se bohoslužby, na kterou zvony 
svým zpěvem zvou, přijímejte pozvání jak na bohoslužby v obvyklých časových 
meznících, tak třeba také na bohoslužby mimořádné, které budou v dušičkovém 
období (jako příprava na tzv. dušičkovou dobu na nás čeká příležitost účastnit se 
večerních adorací, přímo na svátek zemřelých je naplánován ihned po mši svaté 
světelný průvod na hřbitov, obvyklá dušičková pobožnost pak odpoledne 
následující neděle) a samozřejmě v čase vánočním.

Už od dob našich prapraprarodičů se říká, že hodiny na věži připomínají, jak 
nám všem spravedlivě ubíhá čas pozemského života, a zvony že nabádají 
k zastavení se, k denní pravidelné modlitbě, případně k účasti na bohoslužbě 
v kostele. Dosud jsem nepochopil, na jakém principu tento systém pracuje, ale 
neustále dělám zkušenost, že modlitba rozmnožuje čas. Zkrátka když si najdu čas 
na modlitbu, pak stihnu vše podstatné, co jsem měl v plánu, a ještě mi velký kousek 
času zbyde. A tak na závěr takové malé pobídnutí: Svůj svěřený čas posvěcujme. 
Hlavně čas nehoňme, protože nejhorší je, když čas utíká.

Pokojný podzimní čas všem přeje
P. Pavel Vybíhal
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CO  JE  PSÁNO  V  KRONIKÁCH 

ROK 1957  (pokračování)

Vzhledem k příznivému počasí byly letos zahájeny jarní práce již počátkem 
března 1957 po mírné zimě v plném rozsahu.

Ve dnech 1. – 14. dubna 1957 konala na zdejší škole pedagogickou 14denní praxi 
Jar. Gottvaldová z pedagogické školy ze Znojma.

Ve dnech 13. a 14. dubna 1957 sehráli ochotníci OB v Petrovicích veselohru „Pan 
radní si neví rady“, která byla početně navštívena. Výnos byl upotřeben 
na osvětová zařízení v obci.

Oslavy svátku práce se zúčastnili občané zdejší obce jako každoročně v Mor. 
Krumlově.

Dne 8. května 1957 byla uspořádána v kulturní jizbě MNV oslava 12. výročí 
osvobození naší vlasti – Dne vítězství. 

Dne 19. května 1957 proběhly v naší obci podobně jako ve všech místech naší 
vlasti volby do MNV. Zvoleni byli:

předseda MNV:  Vespalec František, člen JZD, Petrovice 128
tajemnice a účetní MNV:  Růžena Baštová, Petrovice 106
členové: Karel Šídlo, Rudolf Vodák, Rudolf Jiříkovský st., 
 Jaroslav Vespalec, Vladimír Hodeček, Bohuslav
 Schovanec, Jan Zahradníček, Oldřich Kosík, 
 Josef Kylián, Vladimír Navrátil.

ZAJÍMAVOSTI  KOLEM  POČASÍ
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+28 °C

průměrná denní teplota +28 °C +25 °C +24 °C
celkové srážky 27 mm 94 mm 11 mm

V červenci bylo 17 dnů oblačných, 14 dnů jasno, 17 dnů foukal vítr. Dne 10. 7. 
byla bouřka s větrem, o tři dny později foukal silný vítr v noci. Dne 25. 7. byla v 5.30 
hodin duha na západní straně. Pro zajímavost uvádím, že v tento den byla na 
Antarktidě teplota -83,7 °C.

V srpnu bylo 17 dnů oblačno, 10 dnů větrno. Silný vítr foukal dne 7. 8., dne 10. 8. 
byla mlha a dne 22. 8. byla 2x bouřka. Dne 26. 8. byla bouřka a létaly perseidy.

V září bylo 19 dnů jasno a polojasno, ve dnech 19. 9. a 23. 9. vyšplhala teplota 
na slunci na +48 °C. Dne 3. 9. byla bouřka. Začátkem září odletěly vlaštovky a bylo 
možné spatřit přelety volavek.

Jaroslava Vespalcová
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Ustavující schůze nového MNV se konala dne 24. května 1957.
Za členky Výboru žen při MNV se přihlásily a byly získány: 
Růžena Baštová, Anna Hezinová, Božena Vespalcová, Emilie Hodečková, 

Jaroslava Kyliánová, Marie Jiříkovská, Emilie Blažková, Růžena Sedláčková, Eliška 
Schovancová, Jana Smejkalová, Marie Hladíková, Arn. Sedláčková, Anna Vodáková, 
Marie Vespalcová, Hedvika Zahradníčková, Štěpánka Hladíková, Marie Hercíková, 
Marie Daňhelová, Božena Bauerová.

Volby do VŽ byly na návrh složek NF provedeny 22. června 1957.
Dne 31. 5. 1957 navštívili žáci nár. školy divadelní hru „Zvířátka a hastrman“, 

kterou sehráli žáci 11leté střední školy v Mor. Krumlově.
Dne 1. června 1957 v rámci Mezinárodního dne děti byl uspořádán společný sraz 

žáků národních škol v Petrovicích a v Kadově. Žáci se sešli na společném 
shromáždění v Kadově, kde si prohlédli nově vybudovaná společná zařízení. Na 
sportovním hřišti bylo provedeno sportovní utkání a každá škola předvedla nějaký 
kulturní program.

Dne 6. 6. byl podniknut společně s nár. školou v Kadově autobusový zájezd 
na Vírskou přehradu a na hrad Pernštejn. 

Dne 22. června bylo ve zdejší obci uspořádáno jako ve všech obcích zdejšího 
okresu veřejné shromáždění občanů a složen ke zlepšení výchovy a chování 
mládeže v naší obci. Na tomto shromáždění převzaly jednotlivé složky výchovné 
úkoly. 

Během prázdnin 1957 byly provedeny ve zdejší škole tyto opravy: malba učeben 
a chodeb, olejová podrovnávka na školní chodbě a kolem umyvadlových mís 
v učebnách, nátěr a lakování školních tabulí, nátěr a lakování laviček 
na přezouvání, upevňování dveří, oprava omítek aj. Škola po řádném vyčištění byla 
připravena k vyučování 1. 9. 1957.

pokračování příště
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Letošní hody organizovali stárci Ondřej Záviška a Nikola Kovářová, nejmladšími 
stárky byli Viktor Cyrek a Blanka Horká. Role nejmladšího páru při strécovsko-
tetkovských hodech se ujali manželé Jan a Martina Dobešovi. Hodovou mši svatou 
celebroval hostěradický pan farář R.D. Mgr. Josef Dvořák.
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V září jsme si připomněli 50 let od slavnostního otevření kulturního domu. 
K oslavě jubilea byla uspořádána výstava o historii a současnosti tohoto zařízení 
a zajímavá beseda o lidovém oděvu z Petrovic.


